

学校编码: 10384

分类号_____密级_____

学号: 20720070153462

UDC_____

厦 门 大 学

博 士 学 位 论 文

**牡蛎壳双相磷酸钙/壳聚糖复合多孔骨修复
支架材料的制备与表征**

The Preparation and Characterization of Oyster Shell Derived
Biphasic Calcium Phosphate/Chitosan Porous Composite
Scaffolds

杨 云

指导教师姓名: 张其清 教授

专业名称: 高分子化学与物理

论文提交日期: 2011 年 月

论文答辩日期: 2011 年 月

学位授予日期: 2011 年 月

答辩委员会主席: _____

评 阅 人: _____

2011 年 月

厦门大学博硕士学位论文摘要库

厦门大学学位论文原创性声明

本人呈交的学位论文是本人在导师指导下,独立完成的研究成果。本人在论文写作中参考其他个人或集体已经发表的研究成果,均在文中以适当方式明确标明,并符合法律规范和《厦门大学研究生学术活动规范(试行)》。

另外,该学位论文为()课题(组)的研究成果,获得()课题(组)经费或实验室的资助,在()实验室完成。(请在以上括号内填写课题或课题组负责人或实验室名称,未有此项声明内容的,可以不作特别声明。)

声明人(签名):

年 月 日

厦门大学博硕士学位论文摘要库

厦门大学学位论文著作权使用声明

本人同意厦门大学根据《中华人民共和国学位条例暂行实施办法》等规定保留和使用此学位论文，并向主管部门或其指定机构送交学位论文（包括纸质版和电子版），允许学位论文进入厦门大学图书馆及其数据库被查阅、借阅。本人同意厦门大学将学位论文加入全国博士、硕士学位论文共建单位数据库进行检索，将学位论文的标题和摘要汇编出版，采用影印、缩印或者其它方式合理复制学位论文。

本学位论文属于：

1. 经厦门大学保密委员会审查核定的保密学位论文，
于 年 月 日解密，解密后适用上述授权。

2. 不保密，适用上述授权。

（请在以上相应括号内打“√”或填上相应内容。保密学位论文应是已经厦门大学保密委员会审定过的学位论文，未经厦门大学保密委员会审定的学位论文均为公开学位论文。此声明栏不填写的，默认为公开学位论文，均适用上述授权。）

声明人（签名）：

年 月 日

厦门大学博硕士学位论文摘要库

中文摘要

骨组织工程支架材料一直是生物材料领域的研究热点之一，为骨缺损治疗提供了新方法。理想的骨组织工程支架材料不仅应具备良好的生物相容性和生物可降解性，还应具有三维多孔的贯通结构及易于成型等特点，并可为细胞和组织的生长提供结构支撑，起到引导组织再生作用。双相磷酸钙（BCP）是一类由羟基磷灰石（HA）和 β -磷酸三钙（ β -TCP）按不同比例混合而成的生物陶瓷材料，具有良好的生物相容性和骨传导性，可与自然骨发生生物化学反应从而形成牢固的骨性结合。具有适当孔径和孔隙率的多孔BCP支架可增大材料与组织液接触的表面积，为骨组织的生长提供有利通道和空间，促进新生骨组织长入材料内部。随着海洋资源的开发与应用，采用生物质碳酸钙制备磷酸钙陶瓷已引起人们的广泛重视。近年来的研究表明，牡蛎壳具有良好的生物相容性，已成为骨修复材料研究的热点。但由于牡蛎壳形状不规则，缺少适宜骨组织生长的天然多孔结构，极大限制了其在骨组织工程支架材料中的应用。

本论文首次尝试将废弃牡蛎壳原料应用到多孔磷酸钙陶瓷支架材料的制备中。首先通过水热法将牡蛎壳粉末转化为HA，然后采用有机模板复制法制备BCP多孔陶瓷支架，将其浸渍到壳聚糖（CS）溶液中，最后采用冷冻干燥技术制备BCP/CS复合多孔骨组织工程支架材料。通过对BCP/CS多孔支架进行理化及生物学性能表征，考察牡蛎壳原料在骨组织工程支架材料领域中的应用前景。主要研究进展及成果如下：

1. 僧帽牡蛎壳为方解石型碳酸钙，在水热过程中，牡蛎壳粉末通过表面的溶解重结晶（Dissolution-recrystallization）和内部的固态局域规整离子交换反应（Solid-state toptactic ion exchange reacion）转化为牡蛎壳羟基磷灰石（OHA）粉末。SEM、XRD和FTIR分析结果显示产物为片状的碳酸取代的缺钙型HA纳米颗粒。水热温度的升高、反应时间的延长及初始磷酸盐浓度的增加均可促进方解石向HA的转化。
2. 采用OHA粉末为原料通过有机模板复制法制备牡蛎壳双相磷酸钙陶瓷（O-HA）多孔支架。理化表征结果显示，该支架具有三维贯通的大孔结构，

孔径为200~500 μm ，孔壁表面具有均匀分布的微孔结构，孔隙率高达 $91.4 \pm 1.2\%$ ，具有良好的渗透能力，在SBF浸泡实验中显示出良好的诱导类骨磷灰石生成能力，与商业购买HA粉末采用同样方法制备的多孔支架相比，O-HA多孔支架在细胞培养实验中显示出更加明显的促进MC3T3-E1细胞粘附与增殖作用，具有良好的细胞相容性。

3. 将O-HA多孔支架浸渍入CS溶液中，通过冷冻干燥法制成BCP/CS复合多孔支架材料。结果显示，BCP/CS复合支架具有三维贯通的多孔结构，孔径分布均匀，渗透力良好，可对血液迅速进行渗透，孔隙率为76.3~83.4%，抗压强度为0.46~0.77 MPa。
4. SBF浸泡实验表明，BCP/CS复合多孔支架可诱导类骨磷灰石形成，具有良好的生物活性。细胞培养表明，BCP/CS多孔支架具有良好的细胞相容性，有利于前成骨细胞的粘附与铺展，具有促进前成骨细胞的成骨分化作用，有利于新骨组织生成。动物植入实验表明，BCP/CS多孔支架植入兔体内表现为正常的炎症反应过程，无毒性，具有一定的生物可降解性和良好的组织相容性。

关键词：牡蛎壳；羟基磷灰石； β -磷酸三钙；壳聚糖；多孔支架。

Abstract

Bone tissue engineering scaffold is one of the hotspots in biomaterial research fields, which provides a new way to treat bony defects. An ideal bone tissue engineering scaffold should possess good biocompatibility, controllable biodegrade rate and good machinability for rapid shaping. A three-dimensionally (3D) interconnected macroporous structure is crucial to bone tissue engineering materials. The scaffolds could provide good conditions for cell growth, differentiation and proliferation and guide tissue regeneration. Hydroxyapatite/ β -tricalcium phosphate (HA/ β -TCP) biphasic calcium phosphate (BCP) are most widely used as bone tissue engineering materials due to their excellent biocompatibility and osteoconductive properties. When implanted in vivo, the BCP ceramics can form chemical bond with bone tissue. BCP porous scaffolds with suitable pore sizes and porosity could provide a favorable environment for bone ingrowth, increase the contact area between material and body fluids. With the development of marine resource, the preparation of calcium phosphate ceramics from biogenetic calcium carbonate (CaCO_3) has become a new researching topic on bone repair materials. In recent years, oyster shells have been proven to be biocompatible and bioactive bone grafting materials. However, the application of oyster shells in bone tissue engineering scaffold materials is limited by their irregular shapes and a less porous structure.

In the present work, we have newly developed a macroporous calcium phosphate bone tissue scaffold from oyster shell waste. HA nano-particles were synthesized via hydrothermal conversion of oyster shell powders. BCP porous scaffolds were fabricated using polymer replication technique from as-prepared HA nano-particles. Finally, BCP/CS porous scaffolds were obtained by freezing and lyophilized the porous ceramics scaffolds impregnated with CS solution. We investigated the physicochemical and biological properties of the BCP/CS porous scaffolds, and assessed its potential application in bone tissue engineering scaffold materials. The

main progresses and achievements of this dissertation are outlined as following:

1. The *Crassostrea angulata* shell powder was composed of a calcite polymorph. HA nano-powders were prepared by the hydrothermal conversion of oyster shell powders. The exterior calcite converts to HA through dissolution-recrystallization, the interior calcite converts to HA via a solid-state topotactic ion-exchange reaction. The physicochemical properties of products were studied using SEM, XRD and FTIR analysis. The results showed that the obtained powders were plate-like, carbonated and calcium defected HA nano-powders. Higher reaction temperature, longer reaction time and higher concentration could promote the hydrothermal conversion of calcite into HA.
2. BCP scaffolds were fabricated using polymer replication technique from as-prepared HA nano-particles. The obtained scaffolds had a porosity of $91.4 \pm 1.2\%$ and showed an excellent permeability due to the open macropores (200~500 μm) and interconnected micropores in macropore walls. The BCP scaffolds showed a good ability to form apatite during the simulated body fluid (SBF) immersion process. The synthetic scaffolds were found to be non-cytotoxic and displayed better biocompatibility than pure HA scaffolds when seeded with pre-osteoblasts cells.
3. BCP/CS porous scaffolds were fabricated through freezing and lyophilized BCP porous scaffolds impregnated with CS solution. The results indicated that the BCP/CS porous scaffolds had a 3D interconnected macroporous structure and an excellent permeability. The porosity and compressive strength of composite scaffolds was 76.3~83.4% and 0.46~0.77 MPa, respectively.
4. The BCP/CS porous scaffolds showed a good ability to form apatite in the simulated body fluid (SBF) immersion test. From the *in vitro* cell culture, BCP/CS porous scaffolds showed good cytocompatibility and could promote the proliferation and differentiation of the pre-osteoblast cells. In the animal implantation experiment, BCP/CS scaffolds showed some signs of normal inflammatory reaction. The composite scaffolds were nontoxic and showed a certain degree of biodegradation and good tissue compatibility.

Keywords: Oyster shell; Hydroxyapatite; β -tricalcium phosphate; Chitosan; Porous scaffold

厦门大学博硕士学位论文摘要库

厦门大学博硕士学位论文摘要库

中文摘要.....	I
英文摘要.....	III
第一章 绪论	1
1.1 牡蛎壳研究现状及应用	1
1.1.1 牡蛎壳的结构与成分.....	1
1.1.2 牡蛎壳的综合开发利用.....	2
1.2 骨的结构与成分	6
1.3 磷酸钙生物材料	6
1.3.1 概述.....	6
1.3.2 生物活性羟基磷灰石陶瓷.....	7
1.3.3 可降解 β -磷酸三钙陶瓷.....	10
1.3.4 双相磷酸钙.....	12
1.3.5 多孔磷酸钙陶瓷.....	12
1.4 壳聚糖	17
1.4.1 壳聚糖的结构和性能.....	17
1.4.2 壳聚糖在骨修复材料中的应用.....	19
1.5 磷酸钙/壳聚糖多孔支架材料的研究进展	20
1.5.1 磷酸钙/壳聚糖多孔支架材料的制备方法.....	20
1.5.2 磷酸钙/壳聚糖多孔支架材料存在的问题.....	22
1.6 本工作的研究内容和意义	22
参考文献	25
第二章 牡蛎壳羟基磷灰石的制备与表征	35

2.1 前言	35
2.2 试剂与仪器	36
2.2.1 材料与试剂.....	36
2.2.2 仪器.....	36
2.3 实验方法	37
2.3.1 羟基磷灰石的制备.....	37
2.3.2 HA 的理化表征.....	38
2.3.3 细胞相容性实验.....	40
2.4 结果	41
2.5 讨论	57
2.6 本章小结	59
参考文献	61
第三章 多孔双相磷酸钙支架的制备与表征.....	64
3.1 前言	64
3.2 试剂与仪器	65
3.2.1 材料和试剂.....	65
3.2.2 仪器.....	66
3.3 实验方法	67
3.3.1 多孔支架的制备.....	67
3.3.2 理化性能表征.....	67
3.3.3 模拟体液实验.....	69
3.3.4 细胞培养实验.....	70
3.4 结果与讨论	71
3.4.1 理化性能分析.....	71
3.4.2 生物活性分析.....	80
3.4.3 细胞相容性观察.....	82
3.5 讨论	85
3.6 本章小结.....	88

参考文献	89
第四章 双相磷酸钙/壳聚糖复合多孔支架的制备与表征	93
4.1 前言	93
4.2 试剂与仪器	94
4.2.1 材料与试剂.....	94
4.2.2 仪器.....	94
4.3 实验方法	95
4.3.1 BCP/CS 复合多孔支架的制备	95
4.3.2 BCP/CS 复合多孔支架的理化表征	95
4.4 结果	96
4.4.1 形貌分析.....	96
4.4.2 XRD 分析	99
4.4.3 FTIR 分析	100
4.4.4 渗透性能.....	102
4.4.5 力学性能.....	102
4.5 讨论	104
4.6 本章小结	105
参考文献	107
第五章 双相磷酸钙/壳聚糖复合多孔支架的生物学性能研究.....	110
5.1 前言	110
5.2 模拟体液浸泡实验	110
5.2.1 材料与方法.....	110
5.2.2 实验结果.....	111
5.2.3 讨论.....	118
5.3 体外细胞相容性研究	119
5.3.1 材料与方法.....	119
5.3.2 实验结果.....	121

5.3.3 讨论.....	126
5.4 动物体内植入实验	126
5.4.1 材料与方法.....	126
5.4.2 实验结果.....	127
5.4.3 讨论.....	129
5.5 本章小结	130
参考文献	131
第六章 结论与展望.....	133
6.1 全文总结	133
6.2 展望	134
作者攻读博士学位期间发表与交流的论文	135
致 谢	138

Contents

Abstract in Chinese	I
Abstract in English	III
Chapter 1 Introduction	1
1.1 Research and application of oyster shells	1
1.1.1 Structure and composition of oyster shells	1
1.1.2 Application of oyster shells	2
1.2 Structure and composition of bone	6
1.3 Calcium phosphate biomaterials	6
1.3.1 Background	6
1.3.2 Bioactive hydroxyapatite ceramic	7
1.3.3 Biodegradable β -tricalcium phosphate	10
1.3.4 Biphasic calcium phosphate ceramic	12
1.3.5 Porous calcium phosphate ceramic	12
1.4 Chitosan	17
1.4.1 Structure and properties of chitosan	17
1.4.2 Chitosan used for bone repair materials	19
1.5 Research of calcium phosphate/chitosan porous scaffolds	20
1.5.1 Preparation of calcium phosphate/chitosan porous scaffolds	20
1.5.2 Existing problems of calcium phosphate/chitosan porous scaffolds	22
1.6 Objective and content of this dissertation	22
References	25
Chapter 2 Preparation and Characterization of HA	35

2.1 Introduction	35
2.2 Reagents and instruments	36
2.2.1 Reagents.....	36
2.2.2 Instruments.....	36
2.3 Methods	37
2.3.1 Preparation of HA	37
2.3.2 Characterization of physicochemical properties of HA.....	38
2.3.3 <i>in vitro</i> Cell Culture Test.....	40
2.4 Results	41
2.5 Discussion	57
2.6 Summary	59
References	61

Chapter 3 Preparation and Characterization of Biphasic Calcium

Phosphate Porous Scaffolds	64
3.1 Introduction	64
3.2 Reagents and instruments	65
3.2.1 Reagents.....	65
3.2.2 Instruments.....	66
3.3 Methods	67
3.3.1 Preparation of porous scaffolds	67
3.3.2 Characterization of porous scaffolds.....	67
3.3.3 SBF Immersion Test.....	69
3.3.4 <i>in vitro</i> Cell Culture Test.....	70
3.4 Results	71
3.4.1 Characterization of physicochemical properties.....	71
3.4.2 Characterization of bioactivity.....	80
3.4.3 Characterization of cytocompatibility.....	82
3.5 Discussion	85

3.6 Summary	88
References	89
Chapter 4 Preparation and Characterization of BCP/CS Porous Scaffolds	93
4.1 Introduction	93
4.2 Reagents and instruments	94
4.2.1 Reagents	94
4.2.2 Instruments	94
4.3 Methods	95
4.3.1 Preparation of BCP/CS porous scaffolds	95
4.3.2 Characterization of BCP/CS porous scaffolds	95
4.4 Results	96
4.4.1 Morphology analysis	96
4.4.2 XRD Analysis	99
4.4.3 FTIR Analysis	100
4.4.4 Capillarity test	102
4.4.5 Mechanical testing	102
4.5 Discussion	104
4.6 Summary	105
References	107
Chapter 5 Biological Performance of BCP/CS Porous Scaffolds	110
5.1 Introduction	110
5.2 SBF Immersion Test	110
5.2.1 Materials and methods	110
5.2.2 Results	111
5.2.3 Discussion	118
5.3 <i>in vitro</i> Cell Culture Test	119

5.3.1 Materials and methods	119
5.3.2 Results.....	121
5.3.3 Discussion.....	126
5.4 <i>in vivo</i> Animal Test.....	126
5.4.1 Materials and methods	126
5.4.2 Results.....	127
5.4.3 Discussion.....	129
5.5 Summary.....	130
References.....	131
Chapter 6 Conclusions and Future Work.....	133
Publications and Conference Presentations.....	135
Acknowledgements.....	138

Degree papers are in the "[Xiamen University Electronic Theses and Dissertations Database](#)". Full texts are available in the following ways:

1. If your library is a CALIS member libraries, please log on <http://etd.calis.edu.cn/> and submit requests online, or consult the interlibrary loan department in your library.
2. For users of non-CALIS member libraries, please mail to etd@xmu.edu.cn for delivery details.

厦门大学博硕士论文摘要库